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 : الملخص
 يعتبر النزاع في رواندا من أعقد النزاعات التي عرفها العالم، وذلك بحكم الأسباب المؤدية إليه        

 اشتد   والنتائج المترتبة عنه، فقد بدأ النزاع بين الهوتو والتوتسي مند التواجد الاستعماري الأوروبي و
 ذه ـل القضاء على هـومن أج. هرـمليون شخص خلال مدة ش ، أين راح ضحيته حوالي4991عام 

 جديدة ـجماعية، لجأت الحكومة الوطنية الرواندية الـالحرب الأهلية ومعاقبة مرتكبي جرائم الإبادة ال
 ليةـسدت من خلالها عمـة التي تجـحة الروانديــوبدعم خارجي إلى الإعتماد على عملية المصال

 ويلـــتحويل النزاع داخل رواندا والتي هدفت إلى القضاء على النزاع بشكل نهائي، من خلال تح 
 علاقات الأطراف المتنازعة من علاقة عدائية إلى علاقة تعاونية، مما يضمن لهم  الإستقرار و السلام 
 .الإيجابي الدائم وضمان عدم عودة النزاع و تجدده 
 

 :الكلمات المفتاحية
 .روانداالنزاع، عملية حل النزاعات، عملية تحويل النزاع، عملية المصالحة، رواندا، المصالحة في 

 
 
 
 

Abstract: 

         The conflict in Rwanda is considered to be one of the most complex conflicts in 

the world, owing to the reasons that lead to it and its consequences .The conflict 

between the Hutus and the Tutsi began with the European colonial presence and 

intensified 

        in 1994, where about one million people were killed within a month. Therefore, 

in order to eliminate this civil war completely and to punish the perpetrators of 

genocide, the new Rwandese national government ,with external support, resorted to 

rely on the process of Rwandan reconciliation through the transformation of the 

relationship between the conflicting parties from an adversarial relationship to a 

cooperative one, ensuring the stability of a lasting positive peace and the non-return 

of the conflict. 

Key words: 

Conflict, Conflict Resolution Process, conflict transformation Process, Reconciliation 

Process ,Rwanda, Reconciliation in Rwanda. 
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